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ســرویس سیاسی- محمدرضا خباز گفت: خود آقای عارف هم قبول داشت 
که دیگر باید اســتعفا بدهد تا اصلاح طلبان بتوانند با نیروهای جدید بار دیگر وارد 
عرصه سیاسی بشوند و در این موضوع دستشان باز باشد و رودربایستی در کار نباشد 

زیرا واقعا اصلاح طلبان برای ورود به انتخابات1400 نیاز به نیروهای جدید دارند.
استعفای محمدرضا عارف از شــورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان دو 
گونه تعبیر می شود؛ برخی می گویند که او به طور کلی از عرصه سیاسی کنار کشید و 
می توان این استعفا را به معنای خداحافظی او از عالم سیاست برداشت کرد و برخی 
هم باور دارند که عارف با استعفایش درصدد است تا با سازوکاری جدید خود را برای 
انتخابات ریاست جمهوری سال1400 آماده کند اما پیامدهای استعفای او چیست و 

چه آثاری بر عرصه سیاسی ایران خواهد داشت؟
محمدرضا خباز، فعال سیاسی اصلاح طلب درباره استعفای محمدرضا عارف 
گفت: »آقای عارف چندسال بود که مسئولیت ریاست شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان را برعهده داشــت و در این مدت توانتس عملکرد قابل قبولی داشــته 
باشــد اما اکنون احســاس شــد که جریان اصلاحات نیاز به پوســت اندازی دارد و 
باتوجه به نتیجه انتخابات اســفند98 باید بازنگری در شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان انجام شود. خود آقای عارف هم قبول داشت که دیگر باید استعفا بدهد 
تا اصلاح طلبان بتوانند با نیروهای جدید بار دیگر وارد عرصه سیاســی بشــوند و در 
این موضوع دستشــان باز باشد و رودربایستی در کار نباشد زیرا واقعا اصلاح طلبان 
برای ورود به انتخابات1400 نیاز به نیروهای جدید دارند؛ بنابراین به نظر می رســد 
که استعفای آقای عارف ضرورت داشت؛ علاوه بر این ایجاد تغییرات باعث می شود 
که مجموعه اصلاح طلبان تحلیل واقع بینانه تری نســبت به اوضاع داخلی و خارجی 
کشــور داشــته باشند که با جمع همه این ها بتوانند یک مانیسفت جامع ارائه کنند که 

در آن راهبردهای اصلاح طلبان مشخص باشد«.
او ادامه داد: »مردم دیگر به صورت لیســتی رأی نمی دهند و باید در مواجهه با 
آنها اقناع ایجاد شــود؛ یعنی باید مردم را قانع کنیم که اگر به فلان نامزد رأی بدهید 
با این ســازوکارها و این روش ها می تواند به شــعارهایش و مطالبات عمومی جامه 

عمل بپوشاند«.
او در پاسخ به این پرسش که آیا شورای عالی سیاست گذاری باقی می ماند یا باید 
شاهد یک مجموعه دیگر مشابه آن باشیم، اظهار کرد: »به هرحال باید پوست اندازی 
شــود و ممکن اســت در این فرایند نیروهای قدیم با نیروهای جدید باهم مخلوط 
شــوند یا صرفا نیروهای جدید وارد میدان شــوند اما هرچه باشــد باید بر اســاس 
یک ســازوکار دموکراتیک جلو برود. هدف این اســت که مجموعه اصلاح طلبان با 
مشارکت حدود 18حزب اصلاح طلب فعالیتی جمعی داشته باشند و در استان ها هم 
این فعالیت به طور جدی پیگیری شــود. حال باید دید که چنین ســازوکاری در چه 

قالبی ایجاد می شود«.
او در پایان در خصوص میزان احتمال ورود عارف به انتخابات ریاست جمهوری 
سال1400 هم گفت: »در وهله نخست باید دید که آقای عارف تمایل به حضور دارد 
یا نه و اگر این گزاره روشــن شــود در آن صورت می توان درباره اینکه اصلاح طلبان 

او را به عنوان نامزد نهایی خود معرفی می کنند یا نه صحبت کرد«.

ســرویس سیاسی- این اســتاد دانشــگاه درباره وضعیت اصلاح طلبان در 
انتخابات ریاست جمهوری 1400 گفت: اصلاح طلبان هیچ کاری نمی توانند انجام 
دهند. آنها تازه از قدرت کنار رفتند و هیچ راهبرد جدیدی ندارند بنابراین نمی توانند 

در قدرت بمانند یا در آینده نزدیک به قدرت بگردند. 
اصلاح طلبان باید 8 ســالی استراحت کنند تا یک نفس استراتژیک و تئوریک 

بکشند.
جریان اصلاحات اوضاع آشفته ای دارد، از یک طرف ناکارآمدی های نیروهای 
آن در مجلس، دولت و شهرداری نمایان شده و از طرف دیگر بزرگان جریان هر روز 
در اقدامی احساســی چالش های بزرگی را برای اصلاح طلبان رقم می زنند. نمونه 
آن نامه موســوی خوئینی ها به رهبر انقلاب و استعفای محمدرضا عارف از ریاست 
شــورای عالی سیاستگذاری بود که موضوع اصلی بسیاری از رسانه های کشور شد 

و دست جناح رقیب را در نقد اصلاحات بازتر کرد. 
ابراهیم فیاض استاد دانشگاه و تحلیلگر مسائل سیاسی این وضعیت پیش آمده 
را نشــانه مرگ جناح اصلاحات می داند و معتقد اســت »بزرگان این جریان دوره 

شان تمام شده است«.
ابراهیم فیاض درباره نامه موسوی خوئینی ها به رهبر انقلاب گفت: سن وقتی 
بالا می رود فرد دچار مشــکل می شــود چون محاسباتش به شدت قدیمی است و با 

واقعیت های روز نمی خواند.
 آقای موسوی خوئینی ها نمی تواند اوضاع امروز را تبیین کند بنابراین این نامه 

را نوشت چون احساس »استیصال و مرگ سیاسی« دارد.
وی افزود: آقای موسوی خوئینی ها این نامه را نوشت تا فقط بگوید زنده است 

وگرنه رهبر انقلاب در اوضاع امروز دارد رو به جلو کار می کند. 
آقایان متوجه نمی شــود که بدون قدرت نمی توان مذاکره کرد. مذاکره بدون 
داشــتن قدرت نتیجه اش فقط واگذاری امتیاز می شــود. دقیقا اتفاقی که زمان قاجار 
افتاد. در مقابل دشمنی های آمریکا، آقایان اصلاح طلب حس زندگی قاجاری دارند، 

تنها می خواهند امتیاز بدهند تا آرامش به دست آورند.
این تحلیلگر مســائل سیاســی درباره اســتعفای محمدرضا عارف از ریاست 
شــورای عالی سیاســتگذاری اصلاح طلبان گفت: آقای عارف و بزرگان اصلاحات 
باید مرگ سیاســی خود را باور کنند و با اعتباری که دارند دنبال تأســیس احزاب و 

گروه های جدید بروند تا به جوانان میدان دهند.
وی افزود: محمدرضا عارف قطعا نمی تواند برای انتخابات ریاست جمهوری 

1400 نامزد شود و خیلی برای قبول این مسئولیت پیر است. 
او فهم راهبردی نسبت به جهان امروز ندارد. من جای امثال آقای عارف باشم 
فقط کمی به جوانان مشــورت می دهم و آنها را برای فعالیت های سیاســی تحویل 

می گیرم.
این استاد دانشگاه درباره وضعیت اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری 
1400 گفت: اصلاح طلبان هیچ کاری نمی توانند انجام دهند. آنها تازه از قدرت کنار 
رفتند و هیچ راهبرد جدیدی ندارند بنابراین نمی توانند در قدرت بمانند یا در آینده 
نزدیک به قدرت بگردند. اصلاح طلبان باید 8 ســالی اســتراحت کنند تا یک نفس 

استراتژیک و تئوریک بکشند.

سرویس سیاسی- حسین مرعشی سخنگوی حزب 
کارگزاران به تحلیل نامه روسای کمیسیون های مجلس به 

رئیس جمهور پرداخته است. 
بخشیازمصاحبهرامیخوانید:

ارزیابیشــماازنامهرؤسای۱۲کمیسیون
تخصصیمجلسبهرئیسجمهوریچیســت؟
بهنظرتانچهمســألهایدرایننامهحائزاهمیت

بیشتریاست.
اولین مسأله درباره این نامه پیام آن است که به نظر من 
کاملًا روشــن است. از نظر سیاسی این نامه می خواهد این 
پیام را بدهد که سیاســتگذاران مجلس بنا دارند تا به سمت 
یک تنش سیاســی جدید در کشور بروند. در شرایط فعلی 
هم این پیام به نظرم آثار حادی خواهد داشــت. به هر حال 
در شــرایط کنونی به نظر می رسد مجلس تصمیم گرفته تا 
راهبرد اســتفاده از مشــکلات عمومی کشور به نفع منافع 
جناحی را در پیش بگیــرد. این به نظر من عیان ترین وجه 
ایــن نامه بود و گمان می کنم با این نامه همان تعارفات نیم 
بند هم کنار گذاشــته شــده اند و احتمالاً اگر این وضعیت 
کنترل نشــود، در شرایط فعلی تحریم و کرونا، باری روی 

بار مملکت اضافه خواهد شد.
درایننامهچندمســألهمجزاوجودداردکه
میتوانندمحلتحلیلوتفســیرباشــند.اولاز
همهزنهاردادنبهرئیسجمهوریدربارهشیوه
مدیریتکشوروهشداربهاوبرایدرپیشگرفتن
روشمدیریتجهادیاســت.ایــنچقدرمنطقی

است؟
ببینیــد از نظــر منطقی بــه نظر من ایــن نامه دچار 
ضعف های جدی اســت. ازجمله اینکه رئیس جمهوری 
و دولت متعهد به برنامه هایی هســتند که خودشــان در دو 
انتخابــات اعلام کرده و بابت آن ها رأی گرفته اند نه برنامه 

سیاسی کسانی که رقیب آن ها بودند.
خب مردم به آن شــعار هایی که آقایان می گویند رأی 
نداده انــد و اگر روی آن ها خیلی اصرار دارند، یک ســال 
دیگر صبر کنند و اگر از مردم برای اداره دولت بر اســاس 
این شــعار ها رأی گرفتند، آن وقت خودشــان عمل کنند. 
مردم ســال 9۲ با محور لزوم تنــش زدایی با غرب و حل 
مســأله هسته ای به آقای روحانی رأی دادند و سال 9۶ هم 
دوباره با محور ادامه این تنش زدایی ها برای حل مشکلات 
اقتصادی، ۶ میلیون بیشتر به ایشان رأی دادند. آقای روحانی 
اگر قرار است به چیزی متعهد باشد به همین موضوع است 
که مردم بابت آن به ایشــان رأی دادند نه آن شعار هایی که 

رقبا می دادند.
به جز این اگر آقای روحانی به چیزی متعهد باشــد 
سیاست های کلان نظام است. خب مگر سال 9۶ نامزد های 
اصول گرا نمی گفتند که برجام تصمیم نظام بوده و هر دولتی 
هم در ســال 9۲ روی کار می آمد همین مسیر را می رفت؟ 
مگر نگفتند که برجام را حفظ خواهند کرد؟ خب سؤال ما 
از دوســتان این است که چطور در زمان تبلیغات انتخاباتی 
و در شرایطی که اوضاع اقتصادی زیر سایه توافق هسته ای 
رو به بهبود بود، دولت را در برجام هیچکاره می دانستند، اما 
حالا چوب همان برجام را بر سر دولت می زنند؟ کما اینکه 
من قائل به این هستم که برجام هنوز برای ما عوایدی دارد 
که بحث دیگری است. مجلس حالا اگر مطالبی دارد که آن 
را مغایر مشــی دولت می داند و در چارچوب سیاست های 
کلی باید پیگیری شــوند، بهتر است قبل از چنین اقداماتی، 
در ســطح عالــی نظام درباره آن به بحــث بپردازند. اینکه 
آقایــان یک روز طرح خروج از برجام می دهند و یک روز 
می گویند باید از NPT خارج شــویم، اگر خیلی اعتماد به 
نفس دارند و فکر می کنند حرف کل نظام را می زنند، طرح 

بیاورند و رأی بدهند.

یکمورددیگرکهالبتــهمحدودبهایننامه
همنیستپیشنهادرقیبانبهآقایروحانیبرای

بازگشتبهمسیرجهادییاانقلابیاست.
ببینید به لحاظ محتوایــی چیزی که عزیزان روی آن 
تأکید کرده اند بحث مجلس انقلابی است. باید یک تعریف 
روشــنی اول از این مجلس و جناح انقلابی بدهیم تا ببینیم 
چیســت. یک زمانی در رژیم گذشــته خیلی ها مثل ما در 
مبارزه با نظام شاهنشــاهی بودند و معلوم بود انقلابی چه 
کسی است. یک زمانی در دوران دفاع مقدس این موضوع 
به شکل دیگری نمود پیدا می کرد. الان، اما منظور چیست؟ 
اگر مثلًا انقلابی کســی است که مقابل زیاده خواهی امریکا 
بایستد دوســتان لطف کنند بگویند مذاکره کنندگان دوره 
احمدی نژاد توسط امریکا تحریم شدند یا مذاکره کنندگان 
برجام؟ امریکا برای رفتن آقای احمدی نژاد به سازمان ملل 
محدودیت و تنگنا ایجاد می کرد یا برای رفتن آقای روحانی 

و دیپلمات های ایرانی در سال های اخیر؟.
نکته مهمتر اینکه دوستان باید لطف کنند و مسئولیت 
سیاســت ها و مواضع خود را بپذیرند و درباره آن با مردم 
روراست باشند. مثلًا اگر می گویند انقلابی گری یعنی اینکه 
مذاکره ای نباید در سطح بین المللی داشته باشیم، ادامه آن را 
هم بگویند. یعنی به مردم بگویند این کار ها هزینه هایی هم 
برای کشــور و مردم دارد و مسئولیت آن را هم می پذیریم. 
تصور اینکه کسی بگوید در شرایط تنش فزآینده در روابط 
خارجــی و مشــکلات رو به افزایش روابــط اقتصادی با 
خارج، موضع من عدم مذاکره و قطع همکاری اســت، اما 
توقع دارم وضع مردم هم بدتر نشود و ارزش پول ملی هم 
نریزد و اشتغال از بین نرود، تصوری غیرواقعی است. ما اگر 

برای یک ســری ارزش هایی که این دوستان آن را والاتر از 
اقتصاد و پول ملی و زندگی مردم می دانند، وارد یک مبارزه 
بین المللی شدیم باید تبعات و هزینه های آن را هم بپذیریم.
کســی که قبول می کند چریک یا مبارز باشــد، باید 
بپذیرد کــه زندگی اش دیگر مثل بقیه مردم عادی نخواهد 
بود. خب ما الان فروش نفت مان تقریباً رو به تعطیلی است. 
نمی شــود که هم بابت اینکه فروش نفت از بین رفته و ما 
باید اقتصادمان را بدون نفت اداره کنیم خوشــحال باشیم، 
هم وقتی دلار می شود ۲0 هزارتومان برایمان سؤال شود که 
چرا این طور شــده. هرکاری لوازمی دارد و تبعاتی؛ انقلابی 
بودن دردنیای امروز با تعریفی که این طیف تندرو سیاسی 
دارند نتیجه اش فشــار اقتصادی می شود. نتیجه اش توقف 
صادرات نفت هم هســت.مگر کشور های دوست ما الان 
از ما نفت می خرند؟ واقعیت دنیای امروز این است. شاید 
بگویند ساختار مشــکل دارد، اما ساختار کشور مگر فقط 
دولت اســت؟ این همه نهاد غیردولتی و صاحب نفوذ که 
انواع و اقســام ابزار ها بــرای مزاحمت دولت را دارند چه 
می شــوند؟ این عزیزان باید شهامت این را داشته باشند که 
بیاینــد بگویند ما می خواهیم با این تعریف خاص انقلابی 

باشــیم و برای اینگونه بودن، مســائلی مثل گرانی، تورم، 
بــی کاری و امثال این ها مســائل بی ارزش تری در قیاس با 

آرمان های بزرگتر ماست.
فکــرمیکنیدبااینرویکردیکهدرایننامه
شــاهدبودیم،مجلسفعلیچقــدرظرفیتحل

مسائلیکهبهآنپرداختهشدهرادارد؟
ما یک ســری مسائل و سؤالات درباره امروز داریم. 
ســؤال خیلی ســاده این است که الان دولت با یک کسری 
۲00 هزار میلیارد تومانی مواجه اســت. عزیزان انقلابی که 
این طــور انتقاد می کنند چه راهی برای رفع این کســری 

دارند؟ چگونه می خواهند آن را حل کنند؟
وگرنهآنانتقاداتازســطحزندگیمردمو
وضعیتاقتصــادو...راکههمهمردممیدانندو

کشفمهمینیست.
آقایان مســئول مجلس انقلابی یک راهکار برای این 
بدهند اگر راهکاری دارند. یا اینکه امروز کشــور حداقل 
به 1۵ میلیارد دلار ارز 4 هزار و دویســت تومانی نیاز دارد 
برای تأمین دارو و نیاز های اولیه تا این اقلام گران نشــوند. 
مجلس انقلابی راه حلش برای تأمین این مبلغ چیســت؟ 

امروز صادرات نفت متوقف است.
مجلس انقلابــی راه حلش را بــرای احیای دوباره 
صــادرات نفت با همان حجم قبل از تحریم بگوید. امروز 
منابع ارزی ما در بسیاری از کشور ها قفل شده و نمی توانیم از 
آن استفاده و برداشت کنیم. راه حلش برای گرفتن پول های 
نفت چیســت؟ یک چیز جالب را هم بگویم؛ خیلی ها و از 
جمله صداوسیما سال هاست دارند تبلیغ می کنند که باید با 
کشور ها وارد مراودات ارزی دوجانبه شویم و دلار و یورو 
را از ارتباطات مالی خود با دنیا حذف کنیم، اما همین چند 
وقت پیش دیدیم که وقتی بحث پرداخت بدهی صداوسیما 
به شرکت های ارائه کننده خدمات ماهواره ای و قطع برخی 
شبکه های ایرانی پیش آمد، صداوسیما حاضر نبود جز دلار 
ارز دیگری بگیرد. خیلی از نمایندگان هم در موضوع طرف 

صداوسیما را گرفتند.
خب مگر شــما ها نمی گفتید باید دلار را از مبادلات 
خود حذف کنیم؟ چرا خودتان با ارز های دیگری که دولت 
می توانــد در اختیارتان قرار دهد بدهی این شــرکت ها را 
پرداخت نمی کنید؟ چرا راهکار نمی دهید که با روپیه و لیر 
و امثالهم این بدهی پرداخت شود؟ یا مثلًا الان کشور ما با 
معضل چندصد هزار میلیارد تومان طرح نیمه تمام مواجه 
است که اتفاقاً بخش اعظم آن ها در دولت مورد علاقه همین 
آقایان و بدون کار های مطالعاتی کلنگ زده شــد. پیشنهاد 
عملیاتی و منطقی مجلس برای اتمام این طرح ها چیست؟ 
نکتــه دیگر هم اینکه بخش اعظم این عزیزان که امروز در 
مسند قدرت ظهور نکرده اند. برخی از آن ها سال ها کارنامه 
دارند. تناقض عظیم آنجایی است که آن کارنامه را در قیاس 

با این ادعا های امروز قرار می دهیم.
بــه همین دلیل هم کاش می آمدند و می گفتند منظور 
از مدیریت مطلوب و انقلابی کشــور آن روشــی است که 
کشــور را سال 84 با رشــد اقتصادی مثبت 8 و تورم تک 
رقمی تحویل گرفت و با رشد منفی ۷ و تورم 40 درصدی 
تحویل داد؟ آن روشــی است که بالاترین درآمد های نفتی 

کشور را غیب کرد؟
خب عزیزان شــما که افراد بدون کارنامه ای نیستید و 
مقاماتی نیستید که سابقه کار نداشته باشید. بحث انتقاد یک 
طرف، اما وقتی پای ادعای رفتن به ســمت شرایط مطلوب 
می شــود این ادعا را باید کسانی مطرح کنند که حداقلی از 

کارآمدی را قبلًا از خود نشان داده باشند.
درنهایتبهنظرشماواکنشرئیسجمهوری
درقبالاینقبیــلادعاهاوهجمههاچهمیتواند

باشد؟
اول اینکه این یک اختلاف جدی است و نباید آن را 
کم شمرد؛ بنابراین فکر می کنم اولین کار این است که آقای 
روحانی این اختلاف را به رسمیت بشناسد و اول در سطح 
ســران و اگر نیاز بود خدمت رهبر معظم انقلاب مطرح و 
بــرای رفع آن اقدام کند. در این یک ســال پیش رو چنین 
دامنه اختلافی بین مجلس و دولت خطرناک اســت. دوم 
اینکه آقای روحانی و خصوصاً دولت ایشان باید صریح تر 
از قبل با مردم درباره شــرایط کشــور و آنچه که تحریم بر 
ســر اقتصاد این مملکت آورده سخن بگویند. به هر حال 
کســانی که در داخل طلب تحریم می کنند نباید در فضایی 
این مطالبه را بکنند که بحث تبعات آن مطرح نباشــد. سوم 
هــم فکر می کنم آقای روحانی به این نامه جواب بدهند و 
از این جمع راه حل عملیاتی و واقع بینانه بخواهند و همان 
سؤال را مطرح کنند که مثلًا برای ۲00 هزار میلیارد کسری 
بودجه یا نقد کردن طلب دلاری ایران از کشور های دوست 
چه باید کرد؟ آن وقت ببینیم دوستان چه راهکاری دارند.

سرویس سیاسی- محمدعلی ابطحی گفت: اتفاقا آقای عارف هوشمندی کرده است 
و با این اســتعفا ابراز می کند که اصلاح طلبی را به این مجموعه های بوروکراتیک اصلاح 

طلبان ترجیح داده است.
اســتعفای محمدرضا عارف از شــورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گمانه 
کاندیداتوری وی در انتخابات ریاست جمهوری 1400 را جدی تر کرده است. انتقاداتی که 
تا کنون از سوی رسانه ها و فعالان سیاسی بعضا اصلاح طلب به عملکرد وی وارد شده، اما 
در اینکه عارف بتواند گزینه مورد حمایت جریان اصلاحات باشد، تردید ایجاد می کند. بر 
همین اساس هم برخی معتقدند که عارف با این استعفا راه خود را از اصلاح طلبان جدا کرده 

تا در انتخابات 1400 مثل گذشته به خاطر یک کاندیدای دیگر کنارزده نشود.
برخی از کنشگران در جریان اصلاحات، اما نظر دیگری دارند و این اقدام عارف را 
حتی نوعی هوشمندی می دانند. محمدعلی ابطحی، عضو مجمع روحانیون مبارز یکی از 
همین افراد است. او ضمن تاکید بر اینکه »هنوز خیلی مانده تا بخواهیم به انتخابات ریاست 
جمهوری فکر کنیم« گفت: »البته آقای عارف قطعا یکی از کاندیدا هایی هستند که خود را 
آماده ریاست جمهوری می کنند، اما کسان دیگری هم ممکن است در همین صدد باشند. در 
سیاست نیز طبیعتا اول باید افراد خودشان تلاش هایی کنند و بعد بر اساس نظرسنجی های 
غیررســمی بتوان تصمیم گرفت که فرد مورد حمایت استیا خیر. من شک ندارم که آقای 
عارف خود را یکی از کاندید های 1400 می داند، اما اینکه او به عنوان یک کاندیدای اجماعی 

پذیرفته می شود یا نه به عواملی مختلفی بستگی داد«.
وی در توضیح این عوامل گفت: »نخست رقبالی دیگری که وارد صحنه می شوند و 
دوم میزان پذیرش مردم به رای دهی که من فکر می کنم که تا آن وقت وضع بهتر می شود و 
نمایندگان فعلی مجلس خودشان یک ستاد انتخاباتی برای جریان اصلاحات خواهند بود. 
قبل از این شــاید پیش بینی نمی شــد که چنین افرادی وارد مجلس شوند و این فضا ایجاد 
شود لذا ممکن است که در انتخابات ریاست جمهوری فضا قدری بهتر شود. این ها همه 
دست به دست هم می دهد که اصلاح طلبان هم کاندیدا هایی داشته باشند. حتما یکی از این 
کاندیدا ها آقای عارف خواهد بود«.ابطحی در واکنش به این تحلیل که عارف از شــورای 
عالی استعفا داده تا در انتخابات 1400 به صورت مستقل وارد عمل شود، گفت: »بین شورای 
اصلاح طلبی و اصلاح طلبی خیلی فاصله است. آن ها یک مجموعه فنی بودند که یک روی 
ثبت نام کردند تا یک حزب داشته باشند و نه کسانی که پشتوانه اجتماعی جریان اصلاحات 
را داشته باشند. به همین دلیل اصلاح طلبانی که در شورا بودند نه در جامعه خیلی کاربرد 
دارند و نه در مدیریت اصلاح طلبی. ضمن اینکه تصور نمی کنم این استعفا به معنی جدا 
شدن آقای عارف از اردوگاه اصلاح طلبی باشد. چون آقای عارف هم اگر پشتوانه ای داشته 
باشد در همین مجموعه است.«وی همچنین تاکید کرد: »من موضوع جدا شدن از شورای 
اصلاح طلبان را خیلی موضوع مهمی در خصوص تصمیم آقای عارف برای کاندیداتوری 
نمی دانم، زیرا تاریخ مصرف این شورا عملا تمام شده بود و عملکرد تاثیرگذاری هم نداشت. 
طبیعی است که هر فردی که بخواهد فعال شود، تفکر اصلاح طلبی را مبنا قرار می دهد، اما 

از این مجموعه های بوروکراتیک اصلاحات توقع معجره ندارد«.
ابطحی همچنین در واکنش به اظهارات ناصر ایمانی مبنی بر اینکه عارف خواسته با 
جدا شدن از شورای عالی شانس خود را در انتخابات 1400 افزایش دهد، گفت: »همچنان 
معتقدم که اصلاح طلبی هیچ وقت مشــکل رای مردم را نداشــته و هنوز هم ندارد. این 
اصولگرایان هستند که با دوپینگ هایی مثل عملکرد شورای نگهبان یا شعار »اصلاح طلب، 
اصولگــرای دیگه تموم ماجــرا« رای جمع می کند. من فکر می کنم که وقتی عارف از این 
مجموعه بوروکراتیک اصلاح طلبان استعفا می دهد به این معنا است که می خواهد از اصلاح 

طلبان ناکارآمد فاصله گرفته و به اصلاح طلبی نزدیک تر شود.«
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: »اتفاقا آقای عارف هوشمندی کرده است و با 
این استعفا ابراز می کند که اصلاح طلبی را به این مجموعه های بوروکراتیک اصلاح طلبان 
ترجیح داده است«.وی در واکنش به اینکه عارف در چهارسال گذشته )مجلس دهم( مدام 
مورد نقد بوده است و چطور می تواند امروز درصدد فاصله گرفتن از ناکارآمدان باشد؟ گفت: 
»به نظر من باید اتفاقات مجلس دهم در فضای آرام تری مورد بررسی قرار بیگرد. احتمالا 
اگر آقای عارف فرصتی پیدا کند به جامعه اعلام کند که چه اتفاقاتی افتاده بود و رئیس سابق 
مجلس که او هم با لیست اصلاحات وارد شده بود چه فضاسازی های کرده و چه مسائلی 
پیش آمده بود؛ اذهان عمومی روشن خواهد شد. الان تحت تاثیر فضاسازی های رقبا این 

تصور ایجاد شده است. اگرچه کسی نمی تواند بگوید که نمی شد بهتر از این رفتار کرد«.
ابطحی خاطر نشان کرد: »شاید آقای عارف می توانست در مجلس بهتر از این رفتار 
کند، اما شاید اگر کمی صریح تر و سریع تر عمل می کرد همین امید به تایید صلاحیت ایشان 

در شورای نگهبان هم از بین می رفت«.

سرویس سیاســی- دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی با بیان اینکه شورای 
سیاســتگذاری اصلاح طلبان ماهیتی ندارد، گفت: تعریف اصلاح طلبان روی هوا بوده 
و معلوم نیســت که کی به کی اســت. اگر نمی خواهند در انتخابات شرکت کنند، ایجاد 

شورا هم معنایی ندارد.
غلامسحین کرباسچی درباره آینده شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان پس 
از اســتعفای عارف اظهار کرد: شورای سیاستگذاری الان ماهیتی ندارد و معلوم نیست 

اعضای آن چه کسانی هستند.
وی ادامه داد: تعریف اصلاح طلبان روی هوا اســت؛ یکی می گوید می خواهیم از 
ریشــه بزنیم و دیگری می گوید می خواهیم اصلاح کنیم و معلوم نیست اصلاح طلبان 
چه کســانی هستند و می خواهند چه کنند. شورای عالی سیاستگذاری برای فعالیت در 

انتخابات ایجاد شد، اما وسط انتخابات گفتند در انتخابات شرکت نمی کنند.
این فعال سیاســی با بیان اینکه الان معلوم نیســت که کی به کی است، گفت: باید 
معلوم شود چه کسانی با چه هدف مشترکی می خواهند شورا ایجاد کنند. یک شورا در 
شــرایطی ایجاد می شود که افرادی براســاس اهداف مشترک دور هم جمع شوند. اگر 

نمی خواهند در انتخابات شرکت کنند، ایجاد شورا هم معنایی ندارد.

تصوراینکهکسیبگویددرشرایطتنش
فزآیندهدرروابطخارجیومشکلاتروبه
افزایشروابطاقتصادیباخارج،موضع
منعدممذاکرهوقطعهمکاریاســت،اما
توقعدارموضعمردمهمبدترنشــودو
ارزشپولملیهمنریزدواشتغالازبین
نرود،تصوریغیرواقعیاست.مااگربرای
یکسریارزشهاییکهایندوستانآنرا
والاترازاقتصادوپولملیوزندگیمردم
میدانند،واردیکمبارزهبینالمللیشدیم
بایدتبعاتوهزینههایآنراهمبپذیریم.

سیاسی

دامنه اختلاف بین مجلس و دولت
 خطرناک است

حسین مرعشی در واکنش به نامه روسای کمیسیون ها: 

حسین مرعشی در واکنش به نامه روسای کمیسیون های مجلس به روحانی گفت: اولین کار این است که آقای روحانی این اختلاف را به رسمیت بشناسد
 و اول در سطح سران و اگر نیاز بود خدمت رهبر معظم انقلاب مطرح و برای رفع آن اقدام کند.

اطلاعیه
اعلامشمارهتماسشرکتآبونیرویماهتابکیش)نیروگاهجنوب(

احترامابدینوســیلهبهاطلاعمیرســاندجهتپیگیریوگزارشاعلامخرابییاقطعی
برقوکلیهامورمربوطبهمشــترکیناینشــرکت؛کیشــوندانمحتــرممیتوانندبا
شــمارههای۴۴۴۸۹۹۵۳و۴۴۴۸۹۹۵۴)اتفاقاتشبکه-درطولشبانهروز(ونیزجهت
انعکاسنظرات،انتقاداتوپیشنهاداتو)پیگیریامورمشترکین-درساعاتاداری(با

شمارههای۴-۴۴۴۸۹۹۵۱تماسحاصلفرمایند.
همچنینشــمارهتلفنهمراه۰۹۳۴۷۶۸۳۰۷۰نیزدرطول۲۴ســاعتپاسخگویامور

مربوطبهخرابیکنتوریاقطعیبرقوسایرگزارشهامیباشد.
لذاخواهشمنداستدرمواقعضروریازتماسباسایرسازمانها،ارگانهاواشخاص

حقیقیوحقوقیدرجزیرهکیشخودداریفرمایید.

روابط عمومی شرکت آب و نیروی ماهتاب کیش


